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یــادداشــت
دستور کار سفر الکاظمی به ایران

سفر آقای مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق به تهران، 
در چارچوب رخدادهای منطقه قابل تجزیه و تحلیل است. 
از آنجا که در ماه جاری قرار است جو بایدن رئیس جمهور 
آمریکا به عربستان سفر کند، این سفر هم در تغییر شطرنج 
سیاسی منطقه موثر خواهد بود. سفر جو بایدن از چند 
جنبه حائز اهمیت و بسیار مهم است. نخست اینکه این 
سفر مشروعیت لازم را به حاکمیت عربستان می دهد. در 
سال ۲۰۲۰ که انتخابات آمریکا برگزار شد و جو بایدن به 
پیروزی رسید، یکسری اختلافات سیاسی بین واشنگتن و 
ریاض آغاز شد. دلیل آن عملکرد تهاجمی محمد بن سلمان 
ولیعهد عربستان در ارتباط با قتل جمال قاشقچی روزنامه نگار 
برجسته سعودی، مساله جنگ یمن و موضوعات حقوق 
بشر بود. این اختلاف بین تیم جو بایدن و شخص محمد بن 
سلمان منجر شد، اما در این اواخر با توجه به اینکه نهاد های 
عملیاتی آمریکا به این نتیجه رسیده اند که بیماری سلمان 
بن عبدالعزیز پادشاه عربستان تشدید شده و مرگ احتمالی 
وی می تواند خلأ قدرتی در عربستان ایجاد کرده و برای 
منافع آمریکا خطرآفرین باشد، تیم جو بایدن احساس 
می کند که باید با محمد بن سلمان رایزنی کند تا بن سلمان 
بتواند جانشین پدر خود یعنی پادشاه عربستان شود. بنابراین 
این سفر مقدمه ای برای این است که بن سلمان در آینده به 
قدرت برسد. موضوع دیگری که در دستور کار سفر بایدن به 
عربستان است، دیدار با سران 6کشور عضو شورای همکاری 
خلیج فارس به علاوه اردن، مصر و عراق خواهد بود. به نظر 
می رسد در این دیدار بایدن شکل گیری یک ناتوی عبری- 
عربی علیه محور مقاومت را مورد بحث قرار خواهد داد. به 
علاوه اینکه به کشورهای عربی فشار خواهد آورد تا با رژیم 
صهیونیستی رابطه برقرار کنند. زیرا بایدن برای انتخابات 
ریاست جمهوری آینده در ۲۰۲۴ برنامه ریزی دارد و بدون 
حمایت لابی صهیونیسم نمی تواند بار دیگر در انتخابات 
پیروز شود. بنابراین این سفر بسیار مهم است. همچنین سفر 
محمد بن سلمان به مصر، ترکیه و اردن هم برای شکل گیری 
یک مجموعه منطقه ای علیه محور مقاومت است. موضوع 
سفر آقای مصطفی الکاظمی به تهران است. با توجه به 
استعفای ۷۳ نفر از اعضای فراکسیون السائرون به رهبری 
مقتدا صدر، یک مشکل سیاسی و پارلمانی برای عراق به 
وجود آمده است. آقای مصطفی الکاظمی در سفر به تهران 
از مقامات جمهوری اسلامی ایران خواهد خواست که مقتدا 
صدر، رهبر جریان السائرون که استعفای نمایندگان وابسته 
به این فراکسیون را پس بگیرد و یک دولت ائتلافی وحدت 
ملی در عراق تشکیل بدهد. لذا مسائل داخلی، وضعیت 
امنیتی و اقتصادی عراق در سفر مصطفی الکاظمی به تهران 
مورد بحث با مقامات ایرانی خواهد بود. مصطفی الکاظمی 
در سفر به ایران سعی می کند از شکل گیری یک ناتوی 
عبری- عربی علیه ایران جلوگیری کند. با رویکرد برخی از 
کشورهای حوزه خلیج فارس به علاوه اردن و مصر، طبیعتا 
عراق نفوذ خود را به کار خواهد گرفت تا از شکل گیری این 
مجموعه حداقل در این بازه زمانی جلوگیری کند. ایران نیز 
کمک کند تا آقای مصطفی الکاظمی بتواند بار دیگر به عنوان 
نخست وزیر انتخاب شود. طبیعتا ایران نفوذ معنوی بالایی 
در عراق دارد و مساله این است که عراق هرگز با شکل گیری 
چنین ناتویی موافقت نخواهد کرد.  از اردیبهشت سال 
گذشته بین ایران و عربستان در بغداد با نظارتی که دولت 
آقای مصطفی الکاظمی در 5دور نفسگیر داشت، مذاکراتی 
صورت گرفت. ایران و عربستان به توافقاتی نزدیک شدند 
و بخشی از اختلافات خودشان از جمله مساله جنگ یمن 
که یکی از اختلافات کلیدی بود را حل کردند. باتوجه به 
آتش بسی که عربستان اعلام کرده است، طبیعتا دیدگاه های 
ایران و عربستان به هم نزدیک شده است. اما به هر حال روند 
مذاکرات بین ایران و عربستان متوقف است. سفر جو بایدن 
به عربستان را در پیش داریم و اینکه تا چه حد او از حاکمیت 
بن سلمان پشتیبانی کند مهم است. عربستان تمایل دارد که 
یک گام به ایران نزدیک شود، اما این گام باید عملی باشد و 
نباید تنها انشایی یا شفاهی باشد. عربستان باید عملا حسن 

نیت خود را نسبت به ایران ثابت کند. 

فـــــرارو
اهداف بزرگ تور منطقه ای ولیعهد عربستان

آیا بن سلمان به دنبال اتحاد علیه ایران است؟ 
در حالی که شایعاتی مبنی بر تلاش جو بایدن برای ترتیب دادن 
معامله ای سه جانبه میان آمریکا و عربستان و اسرائیل با هدف 
شناسایی رژیم صهیونیستی از جانب سعودی، در برابر واگذاری 
جزایر تیران و صنافیر واقع در دهانه خلیج عقبه در حال قوت است، 
بن سلمان سفر منطقه ای خود را با سفر به قاهره آغاز کرده است. 
در حالی که قرار است بن سلمان در سفر های منطقه ای خود بعد از 
قاهره به برخی کشور های منطقه از جمله ترکیه نیز سفر کند، به 
صورت مشخص سفرها، با سفر آتی بایدن به منطقه نیز همپوشانی 
خواهد داشت؛ چه اینکه عربستان سعودی و سایر متحدان 
منطقه ای، چه درخواست هایی از بایدن دارند بسیار حائز اهمیت 
است. محمد بن سلمان با سفر خود به آنکارا این پیام را صادر کرد که 
عربستان سعودی و ترکیه از این مقطع سخت روابط دو جانبه عبور 
کرده اند و در راه رسیدن به سطحی راهبردی از معادلات دوجانبه 
هستند. ترکیه و عربستان سعودی هر دو در پی ضعف های آشکار 
دیپلماسی منطقه ای ایالات متحده، خواهان گرفتن مابه ازا های 
راهبردی در قبال درخواست های بایدن هستند. در ارتباط با اعراب، 
مهم ترین خواسته آمریکا تنظیم قیمت نفت و افزایش تولید است 
و در مورد ترکیه نیز مهم ترین درخواست، جلوگیری از مانع تراشی 
این کشور برای پیوستن سوئد و فنلاند به اتحادیه دفاعی ناتو است. 
از این رو سفر های منطقه ای ولیعهد عربستان سعودی پیش از 
سفر منطقه ای بایدن را باید گامی در جهت بازسازی ائتلاف عربی 
و منطقه ای به منظور تحمیل خواست های عربستان و امارات به 
بایدن دانست. سرآغاز این استراتژی که توسط عربستان کلید 
خورد، امضای پیمان دفاعی جدیدی با کشور های حوزه خلیج فارس 
به صورت چندجانبه بود و ادامه آن می تواند خواست های مشخص 
بن سلمان در ارتباط با جنگ یمن باشد. از آنجا که بایدن طی سال 
جاری با انتخابات میان دوره ای کنگره روبه روست و پیش بینی 
می شود که کنگره آمریکا امسال بزرگترین تغییر فاز سیاسی را 
طی ۴۰ سال اخیر تجربه کند و رهبری کنگره  از دست دموکرات ها 
خارج شود، موفقیت در این سفر می تواند برای آینده سیاسی 
بایدن جنبه حیاتی داشته باشد، از این رو بایدن به منظور نشان 
دادن تعهد خود به اروپا و اعلام موفقیت در مهار روسیه، نیازمند 
اطمینان از پشتوانه مالی قدرتمندی است که این مسأله نیازمند 
کاهش قیمت سوخت و در نتیجه کاهش بخشی از بار تورمی در 
آمریکاست. این استراتژی دست نیاز بایدن را به سوی اعراب خلیج 
فارس و مخصوصا عربستان سعودی و امارات دراز خواهد کرد که 
این مسأله در میان مدت و بلندمدت می تواند به معنی تعهد جدید 
آمریکا به منطقه و در نتیجه بازسازی نظم منطقه ای با بهره گیری 
از الگو های  جدید  برای برآورده کردن خواست متحدان منطقه ای 
این کشور باشد. تمام این اتفاقات در حالی رخ می دهد که ترکیه 
با مشکلات اقتصادی عظیمی دست و پنجه نرم می کند. در ترکیه 
طی سال جاری انتخابات ریاست جمهوری برگزار می شود و از سوی 
دیگر تحولات استراتژیک و نظامی در سطح منطقه ای و جهانی این 
فرصت را برای آنکارا فراهم کرده که با محدودسازی الگو های رفتار 
منطقه ای جمهوری اسلامی ایران وزن ژئوپلیتیک خود را افزایش 
دهد؛ این در حالی است که ترکیه در حوزه سیاست اروپایی خود، 
با فرصت جنگ روسیه و اوکراین و در نتیجه امنیتی شدن فضای 
راهبردی اروپایی و درخواست برای گسترش ناتو روبه روست. از 
این رو به نظر نمی رسد که عربستان سعودی و ترکیه از فرصت 
به وجود آمده به سادگی گذشته و خواست های راهبردی خود را 
در قلب مذاکرات آتی با رئیس جمهور ایالات متحده قرار ندهند؛ 
بنابراین این احتمال وجود دارد که ولیعهد سعودی با سفر های 
منطقه ای خود و ترکیه با گسترش روابط دیپلماتیک منطقه ای از 
جمله با »گروه کواد« متشکل از امارات، بحرین عربستان سعودی 
و رژیم صهیونیستی خواهان دریافت مابه ازا های راهبردی از آمریکا 
در قبال موافقت با درخواست های بایدن هستند. در سوریه دید، با 
خروج تدریجی، اما وسیع نیرو های نظامی روسیه از سوریه، موقعیت 
بشار اسد و نیرو های حامی وی متزلزل شده  است با این توصیف 
باید اینگونه تحلیل کرد که سفر بایدن به منطقه، آبستن تحولات 
بلندمدتی خواهد بود. از این جهت به نظر می رسد که سفر های 
منطقه ای بن سلمان در جهت شکل دادن به حوادث آینده به 
منظور تشکیل یک صف در برابر جمهوری اسلامی ایران با تحمیل 

خواسته های ریاض به واشنگتن صورت گرفته است.

دریچــــه
معاون اول قوه قضائیه: 

 بهره گیری از ایده های نو برای مقابله 
با کلاهبرداری ضروری است

معاون اول قوه قضائیه اظهار داشت: سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور یکی از سازمان های تاثیر گذار در امور حاکمیتی است و انتظار 
داریم تحولی که در سازمان ثبت باید صورت گیرد نسبت به نهادهای 
دیگر قوه قضائیه بیشتر باشد. حجت الاسلام والمسلمین مصدق بیان 
کرد: سازمان ثبت اسناد براساس قوانین و مقررات وظایفی اعم از ثبت 
اسناد و املاک اجرای مفاد اسناد رسمی را برعهده دارد، همچنین 
مدیریت دفاتر اسناد رسمی ازدواج و طلاق، ثبت شرکت ها، علائم و 
اختراعات و ثبت مالکیت صنعتی و معنوی برعهده  این سازمان است. 
وی بیان کرد: باتوجه به اینکه سازمان ثبت در ارتباط مستقیم با مردم 
است بنابراین هدف اصلی این سازمان باید رضایتمندی مردم باشد، 
چراکه مردم صاحبان اصلی انقلاب هستند بنابراین در هر نهاد باید 
به دنبال رضایتمندی مردم باشیم. نباید در قسمتی که مربوط به کار 
مردم است کوتاهی صورت گیرد. مصدق افزود: در قوه قضائیه ایده های 
نو حائز اهمیت و ارزش هستند. انتظار ما از معاونت های مختلف قوه 
قضائیه و سازمان های تابع آن است که مدیران این مجموعه حرف 
جدید برای حل مشکلات مردم داشته باشند. وی اظهار کرد: مطالباتی 
که مردم در رابطه با حل مشکلات دارند با انجام کارهای روزمره جاری 
امکان پذیر نیست و نیاز به ایده نو دارد بنابراین امروز این همایش در 
چارچوب ثبت به همین منظور تشکیل شده است. معاون اول قوه 
قضائیه عنوان کرد: اصلاح امور در رابطه با صدور سند برای منابع 
طبیعی و صیانت از انفال موضوع مهمی است زیرا جامعه درگیر برخی 
از کلاهبرداری هاست که این کلاهبرداری ها ناشی از معاملاتی بوده 
که با اسناد عادی انجام می شود بنابراین باید از فساد جلوگیری کنیم 
و در این راستا نیازمند ایده نو هستم. وی تصریح کرد: حاکمیت برای 
جلوگیری از کلاهبرداری ها نیاز به اسناد رسمی دارد و هوشمندسازی 
یکی از ضروریات است بنابراین روز به روز فرایندهای سنتی باید کنار 
گذاشته شود و فرایند الکترونیکی و هوشمندسازی جایگزین شود که 
سازمان ثبت اسناد و املاک در این خصوص موفق است و افق روشنی 

پیش روی این سازمان دیده می شود. 
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آرمان ملی-  احسان انصاری: تشدید گرانی ها چه پیامدهای اجتماعی برای جامعه به همراه خواهد داشت؟ »آرمان ملی« برای بررسی و پاسخ به این سوال با دکتر تقی آزاد ارمکی، جامعه شناس گفت وگو کرده است. آزاد ارمکی 
معتقد است گرانی در جامعه ایران به هیولایی تبدیل شده که در مرحله نخست  گریبان دستگاه اجرایی را گرفته  است. وی همچنین بر این باور است که تصمیماتی که دولت به نام اصلاحات اقتصادی گرفته در واقع اصلاحات نیست، 
بلکه دولت به جای توجه به علت ها به معلول توجه کرده است. وی ادامه می دهد: »دولت با جامعه بر سر مشارکت اجتماعی منازعه کند همه به دنبال این هستند که در این شرایط چه کسی بیشتر می تواند منفعت ببرد. اینجاست که 

نیروها و عوامل اجتماعی به عوامل مخرب تبدیل می شوند. در چنین شرایطی تولیدکننده و مصرف کننده نقش مخرب پیدا می کنند. « در ادامه ماحصل گفت وگوی »آرمان ملی« با دکتر آزاد ارمکی را می خوانید.

حسن هانی زاده
تحلیلگر مسائل خاورمیانه

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

 عملکرد دولت به ویژه وزرایی که در حوزه 
اقتصاد و معیشت مردم تاثیر گذارند را چطور 
ارزیابی می کنید و تحلیل شما از استعفای وزیر کار 
و احتمال استیضاح برخی وزرا مثل وزیر صنعت 

چیست؟
برای تحلیل این مساله من اول به انتخاب وزرا 
برمی گردم که در همان زمان نیز رئیس جمهور می توانست 
انتخاب های بهتری برای وزارتخانه های مختلف داشته 
باشد. حال کاری به برخی از وزرا ندارم که حیطه وظایف 
و حضورشان نقش و ارتباط چندانی با معیشت مردم 
ندارد. ولی وزرای اقتصادی که در ارتباط با معیشت مردم 
کار می کنند باید افرادی باشند که با تجربه تر، تخصص 
لازم و احاطه کامل به شرایط جامعه و حوزه کاری شان 
انتخاب  شوند. اما نمی دانم که اساسا کادر وزرا به ویژه 
وزرای اقتصادی بر چه اساسی انتخاب شده اند. حال 
برخی می گویند که این وزرا از سوی جریاناتی به دولت  
معرفی شده اند . رئیس جمهور وقتی از مردم رأی می گیرد 
باید پاسخگو باشد. یا اینکه عده ای می گویند ایشان 
تعهدی داشته که از یک جریان خاص و فارغ التحصیلان 
یک دانشگاه خاص و جناحی خاص استفاده کند که این 
هم باز سخن غیرقابل قبولی است، چراکه رئیس جمهور؛ 
رئیس جمهور همه است  و همه مردم را نمایندگی می کند 
و باید مطالبات همه را پیگیری کند. هنگامی که لیست 
کابینه معرفی شد برخی از خبرگان و کارشناسان امور  
معتقد بودند برخی از وزرا نخواهد توانست آنطور که باید 
عملکرد مناسب و موفقی داشته باشند که اکنون هم 
می بینیم آثار آن ظاهر می شود. من معتقدم علت اصلی 
آنچه امروز مردم تحت فشار  معیشتی قرار گرفته اند 
برخی عملکردهای وزرای و مدیران اقتصادی دولت است. 
افرادی که  تجربه کافی آشنایی نسبت به حوزه کاری خود 
نداشتند. امروز مشاهده می کنیم جایگاهی مثل وزارت 
رفاه که تامین اجتماعی، شستا و کار و کارگری را تحت نظر 
دارد چگونه وزیر مستقر در آن با کم تجربگی برخورد کرد. 
لذا رئیس جمهور اگر می خواهد جلوی  مشکلات معیشتی 
را بگیرد باید خودش دست به کار شود. مشکل دولت 
نیز فقط آقای عبدالملکی نیست و برخی وزرا و مدیران 
اقتصادی باید تغییر کنند.  وضع معیشتی مردم چیزی 
نیست که بگوییم اجناس و کالاها مقداری گران شده بلکه 
با افزایش قیمت ها واقعا فشار  سختی بر مردم وارد می شود. 

لذا لزوم تغییرات در دولت  احساس می شود. 
 رئیس جمهور همواره در انتخاب وزرا و مدیران 
بحث کارآمدی و شایسته سالاری را مطرح کردند با 
توجه به قریب به یک سال گذشته از روی کارآمدن 
دولت؛ شما چه ملاک و معیارهایی را برای تغییر در 

کارگزاران دولت برمی شمرید؟
 روشن است که برحسب موضوعی که وزارتخانه 
مسئولیت پذیرفته باید فرد تخصص، تجربه لازم و کافی را 
داشته باشد.  لذا قرار گرفتن در جایگاه وزیر و راهبری یک 
وزارتخانه کار بدون تخصص نیست بلکه باید کشاورزی، 
صنعت، کار و اشتغال و... را مدیریت کند. پس بنابراین باید 
تخصص و تجربه لازم را داشته باشد. حال با چه ملاک و 
معیاری انتخاب شده اند نمی دانم. هرچند که حرف های 

مختلفی شنیده ام که مستند نیست و نمی توانم بگویم 
این حرف  ها درست است.  رئیس جمهور شعار و وعده 
داده که فراجناحی هم عمل خواهد کرد و معیارها و 
ملاک های شایستگی را مدنظر قرار خواهد داد. من تعجبم 
که برخی افراد که در مورد وزارتخانه ای که انتخاب شدند  
در آن حوزه تازه کار بودند چگونه 1۰ ماه یک وزارتخانه 

را اداره کردند. چطور یک انسان می تواند بار سنگینی را 
بر دارد که از عهده آن بر نمی آید. برای چندمین بار از 
رئیس جمهور خواهش می کنم که این مردم شایسته این 
همه فشار نیستند. خودتان دست به کار شوید و حداقل 

ستاد اقتصادی دولت را تغییر دهید. 
 برخی معتقدند که دولت و مدیران همچنان 

وعده های انتخاباتی می دهند  تحلیل شما از این 
مساله چگونه است؟

من بارها گفته ام که ایام تبلیغات انتخابات تمام شده 
است.  آقای رئیسی می گوید نباید گرانی باشد خب این 
نباید در اختیار چه کسی است؟ دولت در همه امور اختیار 
دارد و خودش باید مستقیم این مساله را انجام دهد. باید 

از شعار فاصله بگیریم و عمل کنیم. چه ضرورتی دارد که 
وعده و وعیدهایی داده شود که به بسیاری از آنها جامه 

عمل پوشانده نشود. 
 با توجه به وضعیت اقتصادی کشور دولت به 
سمت و سوی اصلاحات اقتصادی یا به عبارت بهتر 
جراحی اقتصادی رفته و در این مسیر برای اینکه 
فشار کمتری به مردم وارد  آید یارانه ها را به 300 و 
400 هزار تومان افزایش داده؛ اساسا این اقدام دولت 
را چطور تبیین می کنید و با این شرایط موفقیتی در 

این طرح می بینید؟
در  تغییراتی  ابتدا  باید  محترم  رئیس جمهور 
تیم اقتصادی دولت ایجاد کند و سپس با استفاده از 
اقتصاددانان کارآمدتر و توانمندتر و مشورت با نخبگان 
و خبرگان به سمت و سوی اصلاحلات درست اقتصادی 
پیش بروند تا بتوانند به درستی جراحی اقتصادی را انجام 
دهند. جراحی اقتصادی برنامه ای است که باید بر مبانی 
و اصول اقتصادی استوار باشد. اقتصاددان ها باید حرف 
بزنند. چندی پیش نیز 61 اقتصاددان  نامه دادند که 
شرایط اقتصادی جامعه اصلا خوب نیست. لذا جراحی 
اقتصادی اقتصاددان های ماهر می خواهد و کسی که در 
این خصوص نخبه باشد و از ابزار و وسائل موجود بهره مند 
باشد و مهم تر از همه طرح مشخصی در این خصوص 
داشته باشد. جراحی اقتصادی یعنی زندگی مردم را 
درست کنید تا با مشکلات معیشتی مواجه نباشند.  
اجناس را چند برابر می کنند به مردم می گویند ۳۰۰، 
۴۰۰هزار تومان به شما پول می دهیم؟ مردم یک بار که 
برای خرید مایحتاج خود به فروشگاه ها مراجعه کنند باید 
بخش اعظمی از این پول صرف خرید مایحتاج خود کنند. 
لذا این مبلغ دردی را دوا نمی کند. آمدند گفتند همه این 
مسائل به دولت روحانی بازمی گردد که ارز ترجیحی دادند. 
بالاخره آنها ارز ترجیحی دادند که یک عده از مردم متنعم 
شدند و یک عده هم سوءاستفاده کردند. دولت باید جلوی 
سوءاستفاده ها را بگیرد.  به هر صورت دولت باید با نوعی 
نگرش درست و تیزبینی جلوی برخی اقدامات که ضرر 
آنها بیش از نفعشان است را بگیرد. در شرایط فعلی همه 
درصددند که دولت موفق شود و هر کاری از دست شان 
برآید برای این مهم انجام می دهند و دلسوزان و نخبگان و 

اقتصاددان ها نقد مشفقانه می کنند . 
که  دولت  با  یازدهم  مجلس  تعامل  نوع   
همراه ترین مجلس بعد از انقلاب بوده را چگونه 
ارزیابی می کنید؛ اساسا این مجلس می تواند دولت 

و وزرا را در مسیر عملکرد درست پاسخگو کند؟
نماینده ای که مردم به وی رأی دادند نماینده مردم 
است و به میان مردم می رود. لذا اینگونه نمایندگان 
نمی توانند در جامعه توجیه گر عملکرد دولت باشند. آنها 
باید نظارت کنند و به وظایف اصلی نمایندگی خود عمل 
کنند. همان طور که از برخی نمایندگان به دلیل عمل به 
وظایف نمایندگی تشکر می کنیم که حرف دل مردم را 
می زنند.  نماینده ها باید جوابگوی ملت باشند. لذا باید اگر 
هم در جایی دیدند که به عملکرد برخی وزرا انتقاد وارد 
است از ابزارهای نظارتی خود استفاده کنند تا وزرا نیز 

عملکردهای خود را تصحیح کنند.  

 یکی از مطالبات اصلی مردم در سال های اخیر و به 
خصوص نسبت به دولت رئیسی کنترل گرانی ها و تورم 
بوده است. این در حالی است که میزان تورم در دولت 
رئیسی به بالاترین میزان خود پس از انقلاب رسیده 
است. آیا تصمیماتی که درباره گرانی های اخیر انجام 
گرفته با توجه به پیامدهای اجتماعی آن بوده است؟ 
دولت به چه میزان در تصمیمات اقتصادی خود به مسائل 

اجتماعی توجه می کند؟
درباره ماهیت گرانی ها هم می توان بحث اقتصادی کرد هم 
اجتماعی و هم سیاسی. گرانی دلایل اقتصادی، اجتماعی و 

سیاسی دارد. اگر دلایل اصلی گرانی 
را مورد بررسی قرار بدهیم با پدیده ای 
چند بعدی و پیچیده مواجه خواهیم 
شد که امروز شکل هیولا به خود 
گرفته است. گاهی قیمت یک یا چند 
کالا افزایش پیدا می کند و حتی 
دوبرابر می شود که در این صورت 
عنوان می شود گرانی صورت گرفته 
است. این در حالی است که گرانی 
در ایران شکل افسار گسیخته ای 
پیدا کرده و به یک هیولا تبدیل شده 
است. من معتقدم مهم ترین دلیل 
گرانی ها ناکارآمدی است. هر چند 
مسائلی مانند تحریم و بهم ریختگی 
مناسبات بین سازمانی نیز در این 

موضوع دخیل است اما اصلی ترین مسأله ای که در این زمینه 
نقش دارد ناکارآمدی بخش هایی از نظام اجرایی کشور است. 
اگر از این زاویه به موضوع نگاه کنیم متوجه می شویم که این 
هیولا دارای دست و پاهایی است که یکی از این دست ها  
گریبان دستگاه اجرایی کشور را نیز گرفته و فشار می دهد. 
اتفاقی که در شرایط کنونی در حال رخ دادن است با گذشته که 
ارتباطی با درون دستگاه اجرایی نداشت تفاوت دارد و بلکه این 
بار با دستگاه اجرایی نیز کار دارد و آن را تحت فشار قرار داده 
است. شاید در گذشته این هیولا بخش هایی از دستگاه اجرایی 
و جامعه را تهدید می کرد و برای آنها مشکل ایجاد می کرد اما 
امروز به همه دستگاه اجرایی و جامعه سرایت کرده و چالش های 
جدی برای تصمیم گیری ایجاد کرده است. در شرایط کنونی 
تورم از5۰ درصد بیشتر شده و برخی از اقتصاددان نسبت به 
تورم سه رقمی در کشور هشدار می دهند. در چنین شرایطی 

هیولای گرانی همه جا را فراگرفته و اجازه نفش کشیدن به 
هیچ کس را نمی دهد. 

 این هیولا چگونه شکل گرفته است؟ چه عواملی در 
شکل گیری این هیولا نقش داشته است؟

شرایط امروز به شکلی نیست که تنها نظام  اجرایی آسیب 
ببیند و بلکه همه جامعه در حال آسیب دیدن از گرانی ها 
هستند. این پدیده به اندازه ای فراگیر و غبار آلود است که 
همه را درگیر خود کرده است. رئیس جمهور در سفرهایی که 
به مناطق مختلف کشور انجام می دهد به هر حال قول هایی 
می دهد و انتظار ایجاد می کند. در چنین شرایطی هنگامی که 
پرداخت حقوق کارمندان  به سختی 
صورت می گیرد چگونه می تواند 
به انتظاراتی که ایجاد کرده پاسخ 
بدهد. کنشی که امروز  دولت  در 
سفرهای استانی انجام می دهد از 
جنس احمدی نژادی است که تنها 
انتظار ایجاد می کند. دولت تلاش 
می کند گروه هایی که تحت فشار 
قرار دارند را از  سختی نجات بدهد. 
این در حالی است که در این پروسه 
همه آسیب می بینند. دولت تلاش 
می کند به هر طریقی که امکان 
پذیر است حقوق کارمندان خود را 
پرداخت کند و چالش های اقشار 
مختلف را مرتفع کند. به همین دلیل 
مجبور می شود تسهیلات به مردم بفروشد، از بانک مرکزی 
استقراض کند یا اینکه دارایی های خود را بفروشد. در اینجا دیگر 
همه بخش ها در شرایط سخت قرار دارند. به همین دلیل دولت 
به دلیل منابع کمی که در اختیار دارد نمی تواند به مطالبات این 

گروه ها پاسخ بدهد. 
 در چنین شرایطی واکنش جامعه چه خواهد بود؟

در چنین وضعیتی جامعه وارد عرصه های دیگری می شود. 
در اینجا به جای اینکه دولت با جامعه بر سر مشارکت اجتماعی  
بحث کند.  برخی به دنبال این هستند که در این شرایط چه 
کسی بیشتر می تواند منفعت ببرد. اینجاست که برخی نیروها 
و عوامل اجتماعی به عوامل مخرب تبدیل می شوند. در چنین 
شرایطی تولیدکننده و مصرف کننده نقش مخرب پیدا می کنند 
و از سوی دیگر بخش های مختلف اجتماعی نیز مخرب می شوند. 
در چنین شرایطی اقتصاد ضعیف می شود و گرانی همچنان 

وجود دارد. در این زمینه سه فرض به وجود می آید. در چنین 
جامعه ای میزان بزهکاری افزایش پیدا می کند. گرانی و دزدی 
همدیگر را تقویت می کنند. هنگامی گرانی ها در جامعه افزایش 
پیدا می کند به همان اندازه میزان دزدی و بزهکاری اجتماعی 

نیز افزایش پیدا می کند. در چنین 
فضایی برخی هیچ چیزی برای رقابت 
با سایر بخش ها ندارند و به همین 
دلیل دست به دزدی می زنند. یک 
فروشنده به همان میزان که گرانی ها 
افزایش پیدا می کند کالای خود را 
گران تر می فروشد و سود خود را 
می برد. این وضعیت درباره کارمندان 
و کسانی که نقشی در بازار ندارند 
وجود ندارد و به همین دلیل این افراد 
به سمت ناهنجاری های اجتماعی 
ساماندهی  در  می کنند.  حرکت 
حیات اجتماعی طبقه متوسط از 
بازی خارج  شده است .به همین 
دلیل در این شرایط طبقه فرودست 
که هیچ ابزاری برای ابراز وجود و 
تحقق مطالبات خود ندارد تلاش 
می کند برخلاف قاعده حرکت کند 
و دست به کارهایی می زند که به 
ضرر جامعه تمام خواهد شد. این 
اتفاق می تواند به صورت عمومی 
نیز رخ بدهد. این احتمال نیز وجود 
دارد که جامعه دست به  اقدامی نزند 
اما کارهایی انجام بدهد که نظام 
اجتماعی را دچار آسیب می کند. به 
عنوان مثال هنگامی که از شیرینی 
فروشی شیرینی می خرید متوجه 

می شوید که در آن موادی استفاده شده که قابل خوردن نیست 
و یا در کیسه های برنج الیاف می ریزند و یا اینکه در پخت نان به 
جای اینکه از آرد استفاده کنند از خاک اره استفاده می کنند. 
همه این اتفاقات برای جبران وضعیت طبقه فرودستی است که 

هیچ ابزاری برای ابراز وجود ندارد. 
 آیا در شرایطی که گرانی پیامدهای اجتماعی منفی 
به همراه داشته تصمیماتی که دولت گرفت چالش های 
اجتماعی را تشدید نکرد؟آیا دولت زمان مناسبی را برای 

اصلاحات اقتصادی در نظر نگرفته است؟
من نام اقدامات دولت را اصلاحات اقتصادی نمی گذارم و 
معتقدم این تصمیمات اصلاحات اقتصادی نبود. اصلاحات 
اقتصادی دارای تعریف مشخص است. کجای این تحولات مانند 
اصلاحات اقتصادی بود؟اصلاحات 
اقتصادی به معنای این است که اگر 
جایی از بدن بیمار عفونت کرد در ابتدا 
جلوی عفونت آن را بگیرید. بانیان 
ارز۴۲۰۰ تومانی را ایجاد کردند 
و پس از مدتی آن را لغو کردند در 
سیستم سیاسی و اجرایی حضور 
داشته اند و نه در بین مردم. به همین 
دلیل نیز تفاوتی نمی کند که ارز 
ترجیحی وجود داشته باشد یا خیر. 
در کشورهای توسعه یافته این پول را 
در اختیار نهادها قرار می دهند و از آنها 
پاسخگویی مطالبه می کنند. چرا این 
پول ها در اختیار کسانی قرار می گیرد 
که احتمال سوءاستفاده از آن وجود 
دارد. جراحی اقتصادی به معنای این 
است که باید علت های نابسامانی ها را 
تشخیص داد و آنها را مداوا کرد. این 
در حالی است که دولت به جای اینکه 
به علت ها توجه کند به معلول توجه 
می کند. دولت در ابتدا باید مشکل 
را به خوبی برای خود تعریف کند و 
سپس به راه حل آن بپردازد. این در 
حالی است که دولت هنوز صورت 
مسأله مشخصی را برای خود تعیین 
نکرده است. به همین دلیل اقداماتی 
که انجام شد جراحی اقتصادی نبود، 
بلکه بازی با معلول ها بود. گرانی از چه چیزهایی ناشی می شود؟ 
یکی از آنها کمبود کالا است. به همین دلیل اگر دولت قصد 
داشت با گرانی مقابله کند در مرحله نخست باید کمبود کالا را 
مرتفع می کرد. اگر دولت قصد داشت با گرانی مقابله کند باید به 
سمت ساماندهی تولید حرکت می کرد. برای ساماندهی تولید 
نیز نیاز به سرمایه، طبقه متوسط و ساماندهی طبقات اجتماعی 
وجود دارد. از سوی دیگر باید مشکلات سیاست خارجی را حل 

می کردند و تحریم ها را لغو می کردند. 

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

آرمان ملی-  حمید شجاعی: قریب به یک سال یا به طور قطع 10 ماه از روی کارآمدن دولت سیزدهم می گذرد و طی این مدت اتفاقات مختلف و متفاوتی در 
حوزه های مختلف رقم خورده است. اما شاید مهم ترین رخداد 10 ماه گذشته را بتوان عملکرد دولت در حوزه اقتصادی و معیشتی جامعه در نظر گرفت. جایی که 
تیم اقتصادی دولت با وجود تلاش های فراوان برای حل مشکلات اقتصادی کشور، جلوگیری از رشد تورم و رشد قیمت ها نتوانسته آنطور که باید و شاید در این 
امر موفقیتی حاصل کند و در نهایت نیز می بینیم که تورم نقطه به نقطه به 52/5درصد رسیده و شرایط معیشتی مردم  سخت تر شده است. این در حالی است که 
دولت برای حل مشکلات اقتصادی کشور به جراحی اقتصادی دست زده تا بتواند به قول دولتمردان مشکل اقتصاد کشور را ریشه ای حل کند.  در همین راستا نیز 
برای اینکه این جراحی اقتصادی به مردم فشار بیش از حدی وارد نکند دولت اقدام به افزایش یارانه ها کرده که به عقیده بسیاری حتی این افزایش هم هزینه های 
زندگی مردم را با توجه به قیمت ها پوشش نمی دهد. این در حالی است که به باور کسر قابل توجهی از تحلیلگران و کارشناسان دولت به ویژه در تیم اقتصادی 
خود، نیازمند تغییراتی است و باید برخی  مدیران و وزرا تغییر کنند تا راندمان کاری دولت بالاتر برود. در حالی که بر اثر برخی فشارها حجت ا... عبدالملکی، وزیر 
کار دولت سیزدهم استعفا داد و مجلس در پی استیضاح وزیر صمت است باید دید دولت چه رویکردی در خصوص تغییرات در بدنه خود دارد. در این راستا برای 
بررسی عملکرد دولت، لزوم تغییرات در بدنه دولت و رویکرد مجلس در قبال دولت، »آرمان ملی« با حجت الاسلام رسول منتجب نیا دبیرکل حزب جمهوریت 

ایران اسلامی و فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 

حجت الاسلام رسول منتجب نیا در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

رئیس جمهور دست به کار شود و وزرای اقتصادی را تغییر دهد
      لزوم تغییرات در دولت  حس می شود                                            افراد برای قرار گرفتن در جایگاه وزیر باید تجربه و تخصص بالایی داشته باشند

هنگامی گرانی ها در 
جامعه افزایش پیدا 
می کند به همان اندازه 
میزان دزدی و بزهکاری 
اجتماعی نیز افزایش پیدا 
می کند. در چنین فضایی 
برخی هیچ چیزی برای 
رقابت با سایر بخش ها 
ندارند و به همین دلیل 
دست به دزدی می زنند. 
یک فروشنده به همان 
میزان که گرانی ها افزایش 
پیدا می کند کالای خود 
را گران تر می فروشد و 
سود خود را می برد. این 
وضعیت درباره کارمندان 
و کسانی که نقشی در 
بازار ندارند وجود ندارد 
و به همین دلیل این افراد 
به سمت ناهنجاری های 
اجتماعی حرکت می کنند

طبقه متوسط از بازی 
خارج  شده است.به همین 
دلیل در این شرایط طبقه 
فرودست که هیچ ابزاری 
برای ابراز وجود و تحقق 
مطالبات خود ندارد تلاش 
می کند برخلاف قاعده 
حرکت کند و دست به 
کارهایی می زند که به 
 ضرر جامعه تمام 
خواهد شد 

هیولای گرانی همه جا را گرفته و اجازه نفس کشیدن به هیچ کس را نمی دهد
  رئیس جمهور باید به انتظاراتی که از سفرهای استانی 

وی ایجاد می شود پاسخ بگوید
دولت به جای علت به معلول توجه می کند
 تصمیمات دولت اصلاحات اقتصادی نبود

امیر دریادار سیاری: 
تبعیت از قانون در ارتش نهادینه شده است

معاون هماهنگ کننده ارتش با اشاره به اهمیت حضور 
نخبگان در نیروهای مسلح اظهار داشت: تلاش سامانه 
حقوقی ارتش بر این اساس بوده تا حاکمیت حقوق و تبعیت 
از قانون در ارتش به عنوان یک ارزش مطرح باشد که این 
مهم نیز امروز در ارتش ساری و جاری است. امیر دریادار 
حبیب ا... سیاری با بیان اینکه صیانت از قانون و حقوق در 
رفتار سازمانی نیروها مورد توجه و رصد قرار می گیرد، گفت: 
همه افراد و نیروها در راستای تعالی ارتش جمهوری اسلامی 
در رسیدن به اهداف پیش رو تلاش می کنند و این حرکت در 
 چارچوب قانون و حقوق نظام مند تعیین شده، انجام می گیرد. 
وی تصریح کرد: پروسه آگاه سازی نیروها از رده های 
فرماندهی تا رسته های میانی و پایین تر توسط مسئولان 
حقوقی ارتش جمهوری اسلامی انجام گرفته است و بحمدا... 
حاکمیت حقوقی در ارتش نهادینه شده است؛ امروز تلاش ها 
در این حوزه به ثمر نشسته و همچنان می کوشیم تا اگر 
در بخشی، حاکمیت قانون و حقوق با نقص یا مشکلاتی 
مواجه است، آن را برطرف کنیم. وی ادامه داد: به طور کلی 
از ارتش با پیشینه ای که در نظم انضباط و ولایتمداری و 
قانون محوری دارد، انتظار می رود تا در حوزه اجرای قانون 
 و حاکمیت حقوقی نیز در بالاترین جایگاه قرار داشته باشد. 
معاون هماهنگ کننده ارتش در خصوص فعالیت های حقوقی 
این سازمان نظامی بیان کرد: سامانه حقوقی ارتش در حوزه 
صیانت، اجرای حقوق، آگاه سازی و توجه ویژه به موضوع 
قراردادها برای حفظ مصالح و منافع ارتش، گام های موثری را 
تاکنون برداشته و به دستاوردهای مطلوبی دست یافته است. 

نگــــاه

یک تحلیل گر ارشد سیاست خارجی گفت: احیای برجام تنها 
شانس واقع بینانه برای لغو تحریم های هسته ای و جلوگیری از تعمیق 
تنش میان ایران و غرب است. دیاکو حسینی در ارزیابی نتایج سفر 
هماهنگ کننده برجام به ایران و در پاسخ به این سوال که با توجه 
به توافق تهران و مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا مبنی بر 
ازسرگیری مذاکرات برای احیای برجام تا چه میزان امیدواری برای 
موفقیت مذاکرات وجود دارد، گفت: معتقدم حتی پیش از سفر وزیر 
امور خارجه روسیه به ایران کاملا روشن بود که یک اراده ای برای از 
سرگیری گفت وگوها وجود دارد؛ چراکه به رغم گذشت زمان و توقفی 
که ایجاد شده بود، به نظر نمی رسید کسی فکر کند راه حل بهتری جز 
بازگشت به میز مذاکره نه برای ایران و نه برای طرفین دیگر وجود دارد؛ 
بنابراین تقریبا این اطمینان وجود داشت که چنین تصمیمی اتخاذ 
خواهد شد. وی افزود: اخیرا نیز سفر آقای لاوروف و گفت وگوی تلفنی 
وزیر امور خارجه کشورمان با همتای چینی و همچنین رفت وآمدهای 
طرف عمانی همه حکایت از ازسرگیری مذاکرات داشت و همه طرف ها 
منافع زیادی را در این تصمیم دارند. بنابراین من تصور می کنم که این 
دور، دور پایانی مذاکرات است؛ چراکه همه پیشنهادها مطرح شده و در 
نهایت دو طرف ایران و آمریکا هستند که باید تصمیم سیاسی بگیرند. 
معتقدم این محتمل ترین سناریویی است که ما در روزهای آینده 
شاهد هستیم. این تحلیل گر سیاست خارجی در پاسخ به این سوال 
که به نظر نمی رسد آمریکا تصمیم جدیدی برای درخواست ایران در 
خصوص خروج نام سپاه پاسداران از لیست FTO گرفته باشد، آیا این 
تهران است که این موضوع را از روی میز برداشته یا تصمیم دیگری در 

این رابطه اتخاذ شده است، گفت: دو طرف اختلافاتی دارند که باقی 
مانده و موضوع خروج نام سپاه از لیست سیاه یکی از آن اختلافات است؛ 
این احتمال وجود دارد که برای جلوگیری از فرصت سوزی و تعمیق 
تنش، طرفین توافق کنند تا برجام طبق آنچه در سال ۲۰15 به امضا 
رسید، اجرا شود اما در عین حال همه طرف ها متعهد شوند که درباره 
موارد باقی مانده در همین لیست مذاکراتی، بلافاصله پس از ازسرگیری 
اجرای توافق هسته ای تا رسیدن به یک نتیجه مرضی الطرفین به 
مذاکرات ادامه دهند و یک بازه زمانی را برای این امر مشخص کنند. 
وی ادامه داد: معتقدم اگر اراده برای حصول توافق وجود داشته باشد، 
می توان به چنین فرمول هایی دست پیدا کرد و موارد باقی مانده مانعی 
جدی در مسیر احیای برجام نخواهد بود. طبیعتا اگر اجرای برجام 
با وجود اختلافات اتفاق بیفتد، باید طرفین تعهدی را داشته باشند 
که به این گفت وگوها تا حل کامل اختلافات ادامه دهند. حسینی 
همچنین در پاسخ به این سوال که جوزپ بورل در بخشی از نشست 
خبری مشترک با حسین امیرعبداللهیان از پتانسیل عظیم ایران در 
حوزه انرژی سخن به میان آورد، آیا این امکان وجود دارد که اروپا در 
غیاب ایالات متحده تضمین های اقتصادی را به ایران ارائه کرده باشد، 
گفت: من فکر نمی کنم اساسا چنین تضمینی وجود داشته باشد؛ 
ممکن است مشوق هایی داده شود تا ایران بپذیرد اندکی انعطاف 
به خرج دهد اما معتقد نیستم بتوان نام چنین ابتکاراتی را تضمین 
گذاشت. این پیشنهادات می تواند تنها مشوق هایی برای تامین منافع 
مشترک باشد؛ چراکه می دانیم اروپا امروز بیش از گذشته به نفت نیاز 
دارد همان طور دورنمای اروپا به این سمت است که از انرژی وارداتی 

روسیه مستقل شود و منابع انرژی خودش را متنوع کند. وی افزود: 
در نتیجه اروپا انگیزه زیادی دارد که بدون ترس از تحریم ها بتواند از 
ایران نفت و گاز بخرد. ایران نیز این انگیزه را دارد که پس از رهایی از 
تحریم هایی که به اقتصاد کشور آسیب زده است، به تدریج در همکاری 
با کشورهای مختلف از جمله اروپایی ها این عقب ماندگی را جبران کند. 
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که ایران در 
واکنش به صدور قطعنامه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
دست به اقداماتی زد که باعث ابراز نگرانی ایالات متحده و تروئیکای 
اروپایی شد، توافق روز گذشته در تهران برای از سرگیری مذاکرات تا 
چه میزان در ارتباط با تحولات مرتبط با این حوزه است، گفت: معتقدم 
امروز تصویر کلی که برای همه طرفین از اهمیت برخوردار است این 
است که در صورت شکست مذاکرات، همه توافقات پیشین از بین 
خواهد رفت و طبیعتا برجام به عنوان یک ساختاری که می توانست از 
طرفی به لغو تحریم های ایران بینجامد و از سوی دیگر برنامه هسته ای 
ایران را تحت یک نظارت شفاف قرار دهد، از بین می رود و این ترس 
به مراتب بزرگ تر از نگرانی های کوچکی ست که ممکن است به دلیل 
چانه زنی هایی که طی این سال ها رخ داده به وجود بیاید.  وی ادامه داد: 
من نمی توانم انکار کنم که ممکن است آنها مقداری تردید پیدا کرده 
باشند اما در نهایت آن چیزی که مشوق از سرگیری مذاکرات بوده این 
اقدامات نیست همان طور که برای ایران نیز قطعنامه شورای حکام به 
تنهایی مشوق نیست و موضوع مهم برای ایران این نکته است که احیای 
برجام تنها شانس واقع بینانه برای لغو تحریم های هسته ای و جلوگیری 

از تعمیق تنش میان ایران و غرب است. 

یک عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری با اشاره به ادعای اخیر 
احمدی نژاد درباره انتخابات سال 8۴، گفت: در کشورهایی که 
انتخابات حزبی نیست برای افرادی که با هر فرآیندی انتخاب می شوند، 
گاهی این اوهام به وجود می آید که این وزن خودشان بوده که باعث 
شده مردم به آنان رأی بدهند و مسئولیتی به عهده شان گذاشته شده 
است. محسن کوهکن گفت: اما ما زمانی که در کشورمان انتخابات 
حزبی نیست، افرادی با تشخیص مسئولان بالاترشان، مسئولیتی را 
به عهده می گیرند و اگر فرد در حدی می شود که شورای نگهبان او 
را رجل سیاسی تشخیص می دهد، این حاصل جمع مسئولیت هایی 
است که فرد داشته است. این چهره سیاسی اصول گرا ادامه داد: آقای 
احمدی نژاد تحت یک شرایطی که آقای ناطق نوری و شورای عالی 
هماهنگی نیروهای انقلاب آن را فراهم کردند، به ریاست جمهوری 
رسید و اگر کسی منکر می شود باید در حافظه تاریخی اش شک 
کرد. اگر فرد انصاف داشته باشد و به هر مسئولیتی برسد، رأی خود 
را مدیون یکی از این دو تا است. در کشورهای دیگر مانند آمریکا هم 
دو یا سه حزب وجود دارد و هر کسی که به ریاست جمهوری برسد، 
متعلق به یکی از این حزب ها است.  وی افزود: در کشور ما، فرد همواره 
مسئولیت های مختلف برعهده گرفته و کار سیاسی و اجتماعی هم 
کرده است و نه تنها برای ریاست جمهوری برای انتخابات مجلس 
هم هست. البته در انتخابات مجلس یک فرق بین تهران و پنج 

کلانشهر، و شهرستان ها دارد. معمولا در مناطق براساس شناخت 
فردی روی شخص رأی می دهند. عضو جبهه پیروان تأکید کرد: 
حتما آقای احمدی نژاد می داند که انتخاب او برای ریاست جمهوری، 
حاصل جمع انتخاب او برای استانداری اردبیل است. چه کسی او 
را انتخاب کرد؟ اسمش را می گذارم فرصت خدمت؛ چه کسی این 
فرصت را به او داد؟ وزیر کشور وقت آقای ناطق نوری.  کوهکن با بیان 
اینکه آقای احمدی نژاد در زمان استانداری تلاش کرد، اظهار کرد: 
بعد از سال ۷6، شورای هماهنگی نیروهای انقلاب شکل گرفت و 
در بحث شهرداری تهران، چند گزینه مطرح بود که بنا بر هر دلایلی 
ایشان انتخاب شد. من در جلسه بودم اگر اقتدار و ایستادگی آقای 
حجت الاسلام والمسلمین آشیخ علی اکبر ناطق نوری نبود، ایشان 
هیچ گاه به عنوان شهردار تهران انتخاب نمی شد. به هرجهت درست 
است که عملکرد فرد می تواند مطرح باشد اما باید آنالیز این موضوع 
را مطرح کرد. در همان انتخابات 8۴ آقای احمدی نژاد، در مرحله اول 
رأی آقای هاشمی بیشتر شد، چرا در مرحله دوم پیروز شد؟ ایشان 
معجره کرد؟ خیر. نیروهایی که با کاندیداهای دیگر بودند و نقش 
قابل توجه مردم باعث پیروزی ایشان شد.  وی با اشاره به مجلس 
هفتم گفت: در انتخابات مجلس هفتم، از ۲9۰ نماینده مجلس، 
طرفداران آقای احمدی نژاد از انگشتان دست کمتر بود. در مرحله 
دوم تعداد طرفداران ایشان بیشتر شد و پنجاه درصد نمایندگان 

طرفدار ایشان شدند؛ لذا، انصاف حکم می کند زمانی که ما در مرحله 
انتخاب قرار گرفتیم، سال ها بعد برای انتخاب خود یک آنالیز درست 
بدهیم. این چهره سیاسی اذعان کرد: حاصل جمع چند مؤلفه باعث 
انتخاب هریک از رؤسای جمهور است. آقای هاشمی رفسنجانی در 
دوره اول سازندگی یک شخصیت کاریزما بود. اگر کسی منکر می شود 
فیلم های آن زمان را ببیند. ایشان زمانی که خطبه های نماز جمعه را 
می خواند به شعارهای مردم گوش می کرد و در انتخابات رأی آورد.  
کوهکن تصریح کرد: آقای خاتمی نیز در سال ۷6، در دو هفته مانده به 
انتخابات باور نداشت که رئیس جمهور می شود و یک موجی در جامعه 
از نظر چرخش مطالبات و ابعاد اجتماعی و سیاسی ایجاد شد که باعث 
شد ایشان در انتخابات پیروز شود. آقای احمدی نژاد نیز در دوره اول 
خود رأی آنچنانی نداشت؛ در مرحله دوم آرای منفی آقای هاشمی 
را مدّنظر قرار دادند و روی آن منسجم شدند که باعث شد ایشان رأی 
بیاورد. اگر آقای احمدی نژاد منظورشان دوره دومشان است، ما یک 
خط بین عملکرد ایشان بین دوره اول و دوره دوم ایشان می کشیم.  
وی تاکید کرد: مرحله اول ریاست جمهوری شان، آقای احمدی نژاد 
 n ،کار و تلاش کردند. به طور مثال در بودجه می نوشتیم تا پایان سال
مقدار پمپ گاز ساخته شود و در آخر سال مشاهده می کردیم که به نود 
درصد می رسید؛ اما در دوره دوم ایشان دچار حواشی و کیش شخصیت 
شد. آقای روحانی زمانی که رئیس جمهور شد، من به یکی از دوستان 
گفتم که آقای روحانی بخشی از رأی آوردنشان را به آقای احمدی نژاد 
مدیون است و باید از او تشکر کند. معمولاً ریاست جمهوری در کشور ما 
دو دوره است و همه در دوره اول بیشتر کار کردند. ما باید برای حافظه 
تاریخی افراد که هستند یک حداقلی برای آبروی آنان قائل باشیم و 
مسائل را درست تحلیل کنیم. نماینده دور هفتم مجلس خاطر نشان 
کرد:  من به عنوان یک اصولگرا چیزی در مورد تهدیدی احمدی نژاد 

نشنیده ام و در جریان نیستم. 

دیاکو حسینی مطرح کرد: 

اراده  از سرگیری گفت وگوها مشهود بود 
احیای برجام؛ تنها شانس واقع بینانه برای لغو تحریم ها

محسن کوهکن: 

انتخابات 84 معجزه نبود

دکتر تقی آزاد ارمکی در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 گرانی به هیولایی  گرانی به هیولایی 
تبدیل شده  استتبدیل شده  است


